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 2003العنفُ وأثره في التنشئة السياسية والِاجتماعية في العراق بعد عام 

 الواقع والمعوقات

 م.د. إستبرق فاضل

وهزيمييا الاميياس الس ا ييا  2003/    4/    9إنَّ التغيّرَ السريع والمُفاجِئ الذي حصل فييا الممتمييع اليرايييا فييا       
الييييراع لي،يييواف إُيييياز إلي يييا هزيمتييب اليسييي ريا اللأمييير  دخييياس المييي   ا خري يييا وا وليييب والايييويولوجا اليييذي ح ييي  

بغوااف داّ  ذلك الى تحييوو وتغيييّر  ييريع فييا وؤييات  المت سييا  الِاجتماو ييا ودهمل ييا ود لأرُهييا المت سيياُ ا  ييريَّاف 
 ييا والس ا يي ا والايويولوج ييا إذ وجييو  سفسيي ا ديّ ا  ييرحف فييا حالييا خيين بييوس التييواين بسييمت يواو ال،يييوا الِاجتماو 

اِ الييى ا ييوو  التييا نييان إفر ييُ ا بلي ييا الاميياسُ السيياى ف إُييياز الييى ذلييك ىييل ا  لأييرُ خاييب تيييرلخُ ا  ييرحِ اليرا  ييَّ
التلأاولوج ا الحويثا و اصاً و اتل الاتصاو والفيات ا  وشب ا الميلوخا  الوول ا وغيرهييا اللأثيييرف وهييذا اا  الييى 

بيييي   بيين بييي  ى ييذة الت،ا ييا الحويثييا التييا دى ييرت   نثيييراًف فحصييل تبابييو  واتسيييِ  ال ييوحُ اسشييغاو دفييراا ا  ييرح 
 . وَ يُفِ  اليلاياُ  الاجتماو اُ والتما كُ الاجتمابال ىين دفراا ا  رحف خما دا  الى تصوّع ا  رح وتفلأِ  ا 

Violence and its Impact on the Political and Social Upbringing in Iraq After 
2003 

Reality and Obstacles 

Dr. Estabraq Fadhel 

      The rapid and sudden change that took place in Iraqi society on 4/9/2003 and 
the defeat of the political and ideological system that ruled Iraq for decades, in 
addition to its major military defeat against the American army and its entry into 
Baghdad, this led to a rapid transformation and change in the functions of social 
institutions, the most important and most dangerous of which is the family institution, 
as it found itself, i.e. the family, in a state of imbalance due to the removal of the 
social, political and ideological restrictions imposed on it by the previous regime, in 
addition to that, even more dangerous than the exposure of the Iraqi family to the 
entry of modern technology, especially means of communication, satellite channels, 
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the international information network and many others, and this led to the 
preoccupation of family members with each other with this modern technology that 
dazzled them a lot, resulting in a divergence and widening the gap and weakening 
social relations and social cohesion among family members, which led to the rupture 
and disintegration of the family. 

 

 أثر اللا مركزية في تحقيق التنمية الاقتصادية المحلية

 الباحث رياض حسين خليل 

 الباحثة زهراء صالح مهدي

تَزايوَ اور الح وخا  بيو الحييرا اليالم ييا الثاس يياف بسييمت تح،ييي  الا ييت،لاو ولا يي ما فييا الييووو الااخ ييا التييا        
وتام يييا  لممتمييييات  فخييين دجيييل تح،يييي  تام يييا إيتصيييااإا  اليييملاافتماييي  خيييا ك المرنزييييا نإ يييلوا فيييا إاارح شيييتون 

وخييع  واللأ ربييا ف والم يياةف والصييحاف نييالتيل  ف افمييا فوالمحديال م ييا خيين  ييلاو ت ياييا الحاجييا  ا  ا يي ا ل يييال   
ذلك فشل  الس ا ا  الح وخ ا المرنزيا فا تح،ي  تام ا شاخلا لملواس   خمييا اا  الييى الملأالبييا بيياللا خرنزيييا خيين 

  .الس ان

 يي ا فالح وخا  المرنزياف وبسمت   ا ات ا التامويا غير الياالييا جيليي  السيي ان فييا الممتميييا  المحل ييا غييير را
خما شمي ا بلى الملأالبا باللا خرنزياف ودإيا التلأور الذي ش وة اليال  فا ال،ييرن الحييالاف والمتمثييل  بمل افبن  

والييلا خرنزييياف والتام ييا المحل ييا بييزي  خيين   ييارا  تماييا الييلا خرنزييياف والحييو خيين سفييوذ  اليولمييافبم ييور خفييا    
  .سللأا  الحاكما المرنزياالإاارا  الت،ليوإاف و للأا ترنيز ال،رارا  بإيوي ال

The Impact of Decentralization on Achieving Local Economic Development 

Researcher Riadh Hussain Khalil 

Researcher Zahraa Saleh Mahdi 

     The role of governments increased after the Second World War, due to the 
achievement of independence, especially in developing countries that adopted the 
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centralization approach as a method in managing the affairs of the country, in order 
to achieve economic development for their societies and develop their regions by 
preparing the basic needs of the regions and governorates, such as education, 
health, water, and electricity, However, central government policies failed to achieve 
comprehensive development for their countries, which led to demands for 
decentralization of the population. 

Central governments, and because of their unfair developmental policies, made 
residents in local communities dissatisfied with their work, which encouraged them 
to demand decentralization, as well as the development that the world witnessed in 
the current century, represented by the emergence of concepts of globalization, 
decentralization, and local development, which strengthened the options for adopting 
decentralization, and limiting the influence of traditional administrations, and the 
power to concentrate decisions in the hands of the central ruling authorities 

 وتداعياتهقرار الإستفتاء في إقليم كردستان 

 هبة علي حسين 

إُيييول الاسفصيياو خيين ال،ييياإا ا كثيير استشيياراً فييا الييووو التييا تلأثيير في ييا ال،وخ يياُ  المتيييواحُ ا بييراع والث،افييا      
إذ تسيييى هييذة ا يل ييا  الييى إياخييا ن اسييا    ا يي ا  اصييا ى ييا با ييتاواس بييي  اللأييرع والو يياتل خيين  وا يل ييا ف

ح الاسفصيياو بيييو دن تفشييل فييا تح،ييي  خلأالم ييا ويييو تسييتاوس ال،ييوح المسييلحا خيين دجييل تح،ييي  فلأيير  الاسفصيياوفدجييل 
ويييو تلمييإ  والوإموغراف ييافوهييذا  يييتاي الييى تحييولا  جيو  ا يي ا فييا الوحييوا  الس ا يي ا  السييلم افبا ييتاواس اللأييرع 

 .ى  هذة ا يل ا  للملأالبا بالاسفصاو إخا بسمت الوايع الايتصااي او الرغبا فا إياخا اولا  اصا  

 لييبفالس ا ا وا  باا الوافيا  خف وس الاسفصاولبحث خبحثين: المبحث ا وو يتااوو لذلك  وز ستااوو فا هذا ا
 .اليراع دخَّا المبحث الثاسا فيتااوو يرار الا تفتا  الراخا الى اسفصاو إيل   نرا تان بن 
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The Referendum Decision in the Kurdistan Region and its Repercussions 

Hiba Ali Hussain 

       Secession is one of the most prevalent issues in countries where multiethnic, 
multicultural and minority nationalities abound, as these minorities seek to establish 
their own political entities using some methods and means for secession, and they 
may use armed force in order to achieve the idea of secession after it fails to fulfill 
its demands using peaceful methods, and this will lead to geopolitical shifts in the 
political and demographic units, these minorities may resort to demanding 
secession, either because of the economic reality or the desire to establish their 
own state. 

Therefore, we will discuss in this research two topics: The first topic deals with the 
concept of political separation and the reasons driving it, while the second topic 
deals with the referendum decision aimed at seceding the Kurdistan region from 
Iraq. 
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 النخبة المثقفة العراقية وإشكالية التأثير في الوسط الاجتماعي

 الدكتور محمود شمال حسن

 و س ييا ل،ييو دتمتيي  الوييياتع الميواس يياف دن الاابييا المث،فييا اليرا  ييا ليي  إ يين ل ييا تييإتير يييذنر فييا الو يي  الاجتمييابا  
ف،و دصبح  باجزح بيين إحييواي تغييييرا  فييا اتماهييا  ا فييراا وخيت،ييوات  ف ودن تمييا ختشييرا  تثميي  صييحا   كذلكف

 .ذلك

The Iraqi Intelligentsia and the Problem of Influencing the Social Milieu 

Dr. Mahmoud Shamal Hassan 

    The facts on the ground have proven that the Iraqi intellectual elite had little 
influence in the social milieu; And because it is, it has become incapable of effecting 
changes in individuals' attitudes and beliefs, and there are indications that this is 
true. 

 

 عراقيةمواقع الصحافة الالكترونية ال التصفح في  إستخدام آليات

 جاسم محمد شبيب 

ل،يييو ا يييتفاا  و ييياتل الاتصييياو المماهيرييييا خييين شيييب ا الاسترسييي  ودصيييبح  ختاحيييا للمم يييع لاشييير الميرفيييا         
وليمييي  تلأم ،يييا  تلأاولوج يييا الاتصييياو اوراً خ مييياً فيييا التواصيييل خسيييتفيوح خييين  نافيييافوالميلوخيييا  فيييا دسحيييا  الييييال  

ودصييبح  الموايييع الصييحا ا خ اسييا يلمييإ إل ييب  الماتلفييافوالميلوخييا  الإخ اس ييا  ال اتلييا ل ييا فييا إإصيياو ا  بييار 
 .ويي ا الزوار والمتصفحون لميرفا ا حواي فا اليال  بالصو  والصورح فا لحما  

وبحثاييا خحاولييا بسيي لأا لميرفييا خييو    يياس الموايييع الصييحا ا اليرا  ييا التييا ل ييا إصييوار يييوخا تاىيي  بالا ييتفااح خيين 
او وبييا  ت تلأمييي   ل ييا التصييفذ اا ييل هييذة الموايييع والتييا تييوفّر للزاتيير والمتصييفذ ل ييا تلأم ،ا  تلأاولوج ا الاتصيي 

ودإيييا تييوفّر لييب الم ييو والوييي   و ييوخا ففرصا الحصوو بلى خا تمثب هذة الموايييع خيين د بييار وخيلوخييا  خاتلفييا 
 .باللأاخلبالتحويو اون باا  تصفذ خحتويا  المويع   و ربا الحصوو بلى خايريوة
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ويو توصل البحث ان الموايع الصحا ا اليرا  ا بياا البحييث ليي  تسييتفو باللأاخييل خيين  ل ييا  التصييفذ اا ييل خوايي ييا 
ا خر الذي إيييع الموايييع فييا ااتييرح بييوس خواكبييا الت،ييوس الاللأتروسييا   الآل ا فوان ا تفاات ا ناس  جزت ا خن بي   

   يييمن خ يييان واحيييو والمراوحيييا ف يييب و ييييتتر ذليييك بالتإكييييو فيييا  يييميت ا وبيييزوز اليييزوار والمتصيييفحين بييين والب،يييا 
 .ييارت ا 

ويوصييا البحييث ب  يياس ال،يياتمين بلييى الموايييع اليياييا بيييرورح خواكبييا الت،ييوس الاللأتروسييا وةياخييا الييوورا  التوريم ييا 
او بموخييا و ل ييا  التصييفذ بشيي ل  ييا  لغييرخ للييياخلين في ييا خيين اجييل الا ييتفااح خيين تلأم ،ييا  تلأاولوج ييا الاتصيي 

 .وبالم ا الارت،ا  بسميا وبمل الموايع الصحا ا اليرا  ا خحل ا وبرب ا 

The Use of Navigation Mechanisms in Iraqi Electronic Press Sites 

Jassim Mohammad Shebib 

      Mass communication means have benefited from the Internet and have become 
available to all to spread knowledge and information all over the world, and 
communication technology applications have played an important role in 
communication, taking advantage of the tremendous potential for them to deliver 
news and various information, and press websites have become a place where 
visitors and surfers turn to find out about events in the world, sound and image at 
the moment of its impact. 

Our research is a simple attempt to find out the extent to which Iraqi press sites that 
have a constant daily version take advantage of communication technology 
applications, especially the application of the navigation mechanism within these 
sites, which provides the visitor and the browser with the opportunity to obtain the 
news, information and services that these sites broadcast, and also saves him 
effort, time and speed to get exactly what he wants without the hassle of browsing 
the entire contents of the site 

The research found that the Iraqi press sites, the sample of the research, did not 
fully benefit from the browsing mechanisms within their sites, and that their benefit 
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was partial from some mechanisms, which puts the sites in the circle of not keeping 
pace with electronic progress and staying within one place and moving in it, and this 
will definitely affect their reputation and the reluctance of visitors and surfers to their 
visit. 

The research recommends that those in charge of the sample sites should keep 
pace with electronic progress and conduct training courses for their workers in order 
to benefit from communication technology applications in general and browsing 
mechanisms in particular for the purpose of improving the reputation and operation 
of Iraqi press sites locally, regionally and internationally. 

 والحلولتدهور التنمية الحضرية الأفريقية: التحديات 

 م. د. عمار سعدون البدري 

 بغداد -الكلية التقنية الوسطى

 أ.م. د. عمر جمعة

 جامعة بغداد -كلية العلوم السياسية

 م. باسم عبد الحسن اللامي

 بغداد -الوسطىالكلية التقنية  

واج يي  الييووو ا فري  ييا اليويييو خيين ا  ييباا دو الصيييوبا   ا فري  افف ما يتيل  بالت،وس الحيري فا الووو      
ودوجييب  التلأيياترفواللأييواري الحيييريا وخا م ييا   بيياسفالمزبمييا  ييلاو الي،ييوا ا  يييرح: الاسحييوار فييا الاييا  بشيي ل 

والتو ييع الريفييا فييا  واليييويف الريفييافبييوس التييواين  -و ييع الحيييري والت ا  ا يي افال،صييور فييا الإوييار والإاارا  
 وتلأوير الرفا  ا واللأوارئ اللأم ع ا.  الايتصاافالممتميا  الحيريا وة فا  اللأابع غير الر ما بلى 

فيي ن يييي ا الإاارا  الإواريييا الاايصييا والاسحلأيياة فييا الحالييا   المالأ،افسمرًا للتو ع الحيري فا اليويو خن اوو  
ها تو  ذ لماذا ون ييو وةلييى  -اليرخ–ف ن الا،لأا الياخا ل ذة المراجيا    وبالتالافيا دصبح  بملايا.  الحير 

 دي ارجا تليت بي  ا  باا اورًا  روريًا فا التإتير بلى الت،وس الحيري فا إفري  ا.
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الح وخ ييييا ا ييييتاوخ  هييييذة المراجيييييا المييييا ك الوصييييفا الا ييييتاتاجا فييييا إجييييرا  البحييييث. وبالمثييييل ناسيييي  الت،ييييارير 
 والتشرييا  وال،واسين س،اة  ا اا للحصوو بلى خيلوخا  د ا  ا فا هذا الا تيراخ.

اللأتييت وخ،ييالا  اليوخ ييا   المثيياوفبلييى  ييميل  الورا يي افكاسيي  الميلوخييا  الا ت اريييا فييا ا  ييا  خيين ا بميياو 
ماو ييا يييو ياا  خيين تييوهور وا وروحييا . تم يير اكتشييافا  المراجيييا دن التحييوإا  الس ا يي ا والايتصييااإا والاجت

التحسيييين الحيييييري فييييا إفري  ييييا. ت،ييييوس هييييذة المراجيييييا ى اسييييا  وتوصيييي ا  حييييوو ن ييييو إم يييين للتحسييييين الحيييييري 
الايتصااي فا إفري  ا دن إ فا نتإتير تم ياا فا تح،ي  التغيييير الإ ييافا الماشييوا والاياهييار المو ييع والتييياإ  

 السلما.

DETERIORATION OF THE AFRICAN URBAN 

DEVELOPMENT: CHALLENGES AND SOLUTIONS 

Inst. Dr. Ammar Saadoon Albadry 

Middle Technical University/Baghdad 

Ass.Prof.Dr. Omar Jumma 

Political Science College/ Baghdad University 

Inst. Bassim abdulhassan Al-lamy 

Middle Technical University/Baghdad 

    With regards to urban advancement in African nations, the many reasons or 
troublesome difficulties have confronted African nations in the course of recent 
decades: the debasement in people in general part, urban debacles and 
reproduction methodologies, insufficiencies in framework and fundamental 
administrations, expanding urban-rustic lopsidedness, destitution, expanding 
ruralization of urban communities and informalization of the economy, developing 
wellbeing and natural emergency. As urbanization is expanding in many nations of 
the locale, the issue of deficient framework administrations and the debasement of 
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the urban condition are gigantic. Subsequently, the general point of this review is to 
clarify why, how and to what degree do a few causes assume an imperative part in 
impacting the urban advancement in Africa. This review utilized descriptive 
deductive approach in undertaking the research. Governmental reports, statutes and 
laws were likewise hotspots for essential information in this review. Optional 
information was fundamentally from scholastic works, for example, books, diary 
articles, and theses. The discoveries of the review demonstrate that the political, 
economic and social challenges have added to decay of urban improvement in 
Africa. This review gives data and recommendation on how economical urban 
improvement in Africa can fill in as an empowering influence in achieving the 
coveted auxiliary change, expanded prosperity and peaceful co-existence. 

 

 

 


